
DWA LATA W UNII

1 maja 2004 by∏ dla Polski i 9 nowych cz∏onków Unii Europejskiej by∏ datà prze∏omowà. Po dwóch
latach cz∏onkostwa wiele osób przyzwyczai∏o si´ korzyÊci, jakie przynios∏o cz∏onkostwo w UE. Rolni-
cy korzystajà z dop∏at bezpoÊrednich, studenci z mo˝liwoÊci studiowania w krajach wspólnoty, a
tysiàce osób znalaz∏o prac´ poza granicami naszego kraju. Polacy przyzwyczaili si´ ju˝ do Unii, ale
czy Unia przyzwyczai∏a si´ do cz∏onkostwa Polski? Na to pytanie postanowiliÊmy poszukaç odpowie-
dzi w Brukseli. W siedzibie Parlamentu Europejskiego o naszym cz∏onkostwie w  UE z przedstawicie-
lem województwa kujawsko - pomorskiego, europos∏em Tadeuszem Zwiefkà rozmawia∏ Jakub Giza.
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- Panie PoÊle, 1 maja min´∏y dwa lata od rozsze-
rzenia Unii Europejskiej. Jaka jest Pana ocena tych
dwóch lat?

- Sà ró˝ne punkty widzenia. To, co mnie bardzo
cieszy, to niespotykane dotàd nigdzie we Wspólnocie
80-procentowe poparcie polskiego spo∏eczeƒstwa
cz∏onkostwa w Unii Europejskiej. To rodzi prosty
wniosek: Polacy zaakceptowali cz∏onkostwo. Zaakce-
ptowali nie dlatego, ˝e Unia jest „fajna”, ale dlatego,
˝e jest bardzo konkretna i korzystna. Cz´Êç polityków
w kraju straszy∏a przed przystàpieniem do UE pod-
wy˝kami cen, wykupem polskiej ziemi, upadkiem
przemys∏u i zniszczeniem polskiego rolnictwa. ˚yje-
my w Unii dwa lata i przepowiednie te nie sprawdzi-
∏y si´, wr´cz przeciwnie, spora cz´Êç spo∏eczeƒstwa
skorzysta∏a z cz∏onkostwa. Gospodarka wtopi∏a si´ w
gospodark´ UE i jest na etapie stabilnego wzrostu.

Polskie produkty i polscy pracownicy sta∏y si´ towara-
mi niezwykle atrakcyjnymi na rynkach unijnych. Taƒ-
sze od zachodnich, coraz cz´Êciej bardzo dobrej jakoÊci
produkty, spokojnie konkurujà na rynkach krajów
cz∏onkowskich. Tych kilka przyk∏adów pokazuje, ˝e
Polska skorzysta∏a na cz∏onkostwie. Niestety, sà te˝
rzeczy, które sprawiajà, ˝e jesteÊmy postrzegani troch´
gorzej ni˝ byliÊmy dwa lata temu. Polscy politycy mu-
szà nauczyç si´ sztuki kompromisu. Zbyt twarde bronie-
nie swojego stanowiska nie zawsze przynosi w Unii
oczekiwane efekty. Czasami trzeba odrobin´ odpuÊciç,
˝eby po chwili zyskaç. Parlament Europejski tylko w
niewielkim stopniu przypomina parlamenty krajów
cz∏onkowskich, zasiada w nim 732 pos∏ów, w tym 54
z Polski. Proces uchwalania prawa jest zdecydowanie
d∏u˝szy ni˝ w Polsce. Zdecydowana wi´kszoÊç decyzji
podejmowana jest na drodze negocjacji i kompromi-
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sów. Nie ma mo˝liwoÊci przeprowadzenia rozwiàzaƒ
si∏owych. Nawet najwi´ksze paƒstwo europejskie -
Niemcy, majàce najwi´kszà reprezentacj´ w parlamen-
cie (99 europos∏ów), samo nie jest w stanie przepro-
wadziç ˝adnego projektu. Tak˝e oficjalne reprezen-
towanie negatywnego stosunku do cz∏onkostwa przez
czo∏owych polskich polityków nie sprzyja naszemu
wizerunkowi w Unii Europejskiej. JesteÊmy postrzega-
ni jako nie do koƒca zrównowa˝eni i przewidywalni
partnerzy. Je˝eli eurosteptycyzm polskich w∏adz b´dzie
si´ pog∏´bia∏, to nasza rola zostanie zmarginalizowana.

- Cz´sto mówi si´ o kryzysie Unii Europejskiej. Czy
wspólnota by∏a przygotowana na nasze przyj´cie i -
co wa˝niejsze - czy b´dzie gotowa na przyj´cie Bu∏-
garii i Rumunii?

- Moim zdaniem ani Unia, ani Polska nie by∏y do
koƒca przygotowane do rozszerzenia. By∏a to decyzja
polityczna i podobnie b´dzie w przypadku dwóch
kolejnych krajów oczekujàcych na cz∏onkostwo. Chcia-
∏abym zwróciç jednak uwag´ na coÊ, o czym si´ w
Polsce nie mówi. Rozszerzenie Wspólnoty dwa lata
temu by∏o wydarzeniem epokowym. Nigdy wczeÊniej
i nigdy póêniej nie b´dzie takiej sytuacji, ˝e do Unii
Europejskiej zostanie przyj´tych jednoczeÊnie dziesi´ç
paƒstw. Zwykle by∏y to dwa, maksymalnie trzy kraje.
Je˝eli teraz weêmiemy pod uwag´, ˝e to rozszerzenie
mia∏o miejsce w momencie kryzysu w „starych” krajach
Unii, to mamy odpowiedê na dzisiejszà sytuacj´ we
Wspólnocie.

- W ostatnim czasie pojawia∏y si´ w Polsce pomys∏y
renegocjacji Traktatu Akcesyjnego. Jakie sà obecnie
mo˝liwoÊci takiego dzia∏ania?

- Nie ma obecnie najmniejszej mo˝liwoÊci na do-
konanie zmian w tym traktacie. Ka˝dy polityk, który
o tym mówi, po prostu k∏amie.

- Panie PoÊle, Unia Europejska wielu osobom ko-
jarzy si´ g∏ównie z pieni´dzmi, czy Polacy potrafià
wykorzystaç szans´, jakà dajà fundusze unijne?

- To jest obecnie problem. Przed przystàpieniem
do Unii Polska wykorzysta∏a niemal wszystkie Êrodki
przedakcesyjne. Od momentu, gdy jesteÊmy cz∏onkiem
Wspólnoty, sytuacja ta si´ pogarsza. Bardzo wiele utru-
dnieƒ wprowadzajà polskie urz´dy, które dodatkowo
wprowadzajà obostrzenia, komplikujà procedury i
wyd∏u˝ajà drog´ do tych Êrodków. W trakcie spotka-
nia europarlamentarzystów z premierem Kazimierzem
Marcinkiewiczem zwracaliÊmy uwag´ w∏aÊnie na to.
Poza tym w kraju brakuje ca∏y czas specjalistów, którzy
orientujà si´, w jaki sposób mo˝na pozyskiwaç i wy-
korzystywaç fundusze. Namno˝y∏o si´ firm, które ∏udzà
gwarancjami zdobycia Êrodków i za cz´sto spore pie-
niàdze przygotowujà wnioski. Patrzàc jednak na lata
przed wstàpieniem do Unii, mam nadziej´, ˝e jesteÊmy
w stanie zmieniç t´ sytuacj´. Prosimy wi´c o uprasz-
czanie procedur, o u∏atwienie dost´pu do tych Êrod-
ków, które nie sà nam dane raz na zawsze. Je˝eli nie
wykorzystamy ich, zostanà zabrane. W najbli˝szym cza-
sie na terenie naszego województwa zamierzamy
wspólnie z kolegami z Torunia i Bydgoszczy przepro-
wadziç cykl szkoleƒ skierowanych g∏ównie do samo-
rzàdowców.

- A jak Pana zdaniem do tej pory radzi∏o sobie z
tym województwo kujawsko - pomorskie?

- Wed∏ug mnie niewiele widaç efektów wykorzysty-

wania funduszy unijnych. Niedobry by∏ te˝ moment,
gdy pieniàdze by∏y dzielone w sposób niejawny i nie-
czytelny. To opóênia∏o te˝ korzystanie z tych Êrodków.
Przeprowadzamy wiele inwestycji infrastrukturalnych,
których nie widaç, bo cz´sto znajdujà si´ pod ziemià.
To te˝ jest potrzebne. Uwa˝am te˝, ˝e czasami wina
le˝y po stronie mediów, które za ma∏o informujà o
inwestycjach prowadzonych ze Êrodków unijnych.
Cieszy natomiast fakt, ze jesteÊmy województwem,
które pozyska∏y stosunkowo du˝o Êrodków. Z optymiz-
mem patrz´ na lata 2007 - 2013, kiedy to otrzymamy
do wykorzystania naprawd´ du˝e pieniàdze.

- Jest Pan jednym ze sta∏ych goÊci Ciechociƒskich
Impresji Artystycznych, czy tak˝e tego lata zamierza
Pan odwiedziç Ciechocinek?

- OczywiÊcie, z pewnoÊcià b´d´ w Ciechocinku tak-
˝e i w tym roku. Impresje Artystyczne to nie jedyna
okazja, dla której odwiedzam wasze miasto. Gdy jestem
w Polsce, zdarza mi si´ te˝ przyje˝d˝aç do Ciechocinka
na chwil´ odpoczynku, choç przyznaj´, ˝e nie sà to
cz´ste wizyty.

- Dzi´kuj´ za rozmow´ i do zobaczenia w Ciecho-
cinku.

- Dzi´kuj´, do zobaczenia.
             Rozmawia∏ Jakub Giza
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